
SLOVO STAROSTY

V dnešním čísle najdete: • zprávy z obce • základní a mateřská škola • hasiči • myslivci  
• kultura • sport • různé

Obecní úřad a redakční rada přejí všem občanům radostné Vánoce 
a v novém roce hlavně hodně zdraví a pohody.

Rok jako voda uplynul a po sychravém podzimu na-
stala krásná bílá zima. Sníh nás sice trošku potrápil 
na silnicích, ale věřím, že mnohým z nás vykouzlil na 
tváři spíše úsměv než vrásky. Teď si jistě všichni pře-
jeme, aby tato nadílka vydržela nejméně do Vánoc.

Vánoční čas jsme u nás v obci zahájili druhým roč-
níkem slavnostního rozsvícení vánočního stromu, 
který se uskutečnil jako vždy na první adventní ne-
děli. Bohužel ani letos se nám ještě nepodařilo vše 
vypilovat na profesionální úroveň (asi to bude tím, 
že profesionálové prostě nejsme). Na druhou stranu 
myslím, že nedostatky byly převálcovány úchvatnými 
výkony našich dětí, které se ač v době četných ne-
mocí zúčastnily v hojném počtu. Velké díky tedy patří 
nejen vystupujícím dětem, ale také našim učitelkám, 
které s dětmi jejich vystoupení několik týdnů pečlivě 
připravovaly. Za tuto kulturní akci zaslouží poděková-
ní i všichni zainteresovaní zastupitelé a další dobro-
volníci bez kterých bychom se vůbec neobešli. Věřím, 
že se v příštím roce posuneme zase o krůček blíž  
k dokonalosti.

Na obci pracujeme na nových poplatkových vyhláš-
kách k jejichž změnám nás tlačí zákonodárci. Zásadní 
změnou je přechod z pytlového sběru na sběr pro-
střednictvím popelnic, které si za dotovanou cenu 
bude muset pořídit každá domácnost – více se do-
zvíte v samostatném článku uvnitř. Nemenším úko-
lem je pro nás sestavení rozpočtu na příští rok, který  

v současné nestabilní době není lehké zodpovědně 
sestavit. Pokud vše půjde dobře, připravíme k prode-
ji tři obecní pozemky za účelem výstavby rodinných 
domů k trvalému bydlení. V půlce roku podáme žá-
dost o stavební povolení na rekonstrukci bývalého 
svazarmu a pokud zastupitelstvo rozhodne opraví-
me multifunkční hřiště uprostřed obce. Přípravy na 
výstavbě chodníku na horní konec obce budou dále 
pokračovat především formou dalších jednání s Par-
dubickým krajem, bez jehož spoluúčasti by naše stav-
ba neměla takový efekt, který bychom si přáli. V roce 
2024 také budeme pokračovat v získávání podkladů 
pro rozhodnutí o možném vybudování centrální ka-
nalizace, která se nám v současnosti jeví jako hudba 
daleké budoucnosti.

K tomu všemu se Vám budeme snažit zpříjemnit 
volné chvíle kulturními počiny, o kterých se dozvíte  
z našeho kulturně odpadového kalendáře. 

Přeji Vám krásný vánoční čas, klid, pohodu a hlav-
ně zdraví v nadcházejícím novém roce.

 Obec Bystřec nabízí 
k pronájmu občanům obce VOLNÉ BYTY 

různých velikostí. 
Zájemci se mohou přihlásit na obecním úřadě.



2

MATEŘSKÁ ŠKOLA

V rámci týdenního tématu, během kterého si s dět-
mi povídáme o našem těle, nás ve školce navštívil 
dětský lékař. Ve třídě byla připravená kulisa dětské 
ordinace. Pan doktor se dětem představil a ve zkratce 
je seznámil s náplní jeho práce.

A protože děti mají rády dramatizaci, tak jsme si 
společně zahrály divadélko.

Jako první proběhla preventivní kontrola s Hanič-
kou. Děti mohly vidět, jak taková prohlídka vypa-
dá. Pan doktor Haničce zkontroloval záda, poslechl 
bříško, koukl do krku, zkontroloval očička a na závěr ji 
změřil a zvážil. „Haničko, všechno je v pořádku“, řekl 
po kontrole pan doktor, který dětem nakonec vysvětlil, 
že na takové prohlídce mohou dostat i injekci s očko-
váním. „Ale nemusíte se toho bát. V tom očkování 
jsou malí „vojáčci“, kteří se dostanou do vašeho těla  
a brání ho proti různým nemocem.“

Další pacientka byla Adélka, které přišla na kontrolu 
s ouškem. Adélka statečně seděla a ani se nehnula, 
když ji pan doktor vyšetřoval ouško otoskopem. Nako-
nec pan doktor naordinoval pouze kapičky, které ji má 
maminka kapat do ouška a měla by být brzy zdravá. 
„Adélko, ale nezapomeň nosit čepici“, podotkl ještě 
pan doktor, když Adélka odcházela z ordinace.

Ordinaci také navštívila pacientka, kterou bolelo 
bříško. Zorinka ale prohlídku zvládla a byla poučená, 

že pár dní nemá radši baštit žádné sladkosti. Dal-
ší pacient Toník měl bolavé rameno, které ale pan 
doktor obvázal a Toník s úsměvem opustil ordinaci. 
Ostatní děti poslouchaly a někteří si pro pana doktora 
připravily otázky.

Emička: „Jak funguje naše tělo’’?
Šíma: „Z čeho jsou kosti’’?
Adélka: „Jak vznikají lidi’’?
Adélka: „Musíte si po sobě v ordinaci uklízet’’?

Děti, které chtěly, si na závěr poslechly svoje srdíč-
ko stetoskopem. Panu doktorovi jsme poděkovali za 
hezké dopoledne a rozloučili jsme se s ním.

T. Adamcová, DiS, učitelka

Čertík sahá na kliku, 
umí dělat rotyku. 
 
Přišel k nám do škol-
ky kouknout na kluky  
a holky.
„Čertíku, kde máš an-
děla?“
„ Chodit sám, to se ne-
dělá.“
„Budem hodní celý 
rok, zasloužíme si pár 
dobrot.“
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ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY

A protože i my jsme byli malí čertíci, tak jsme se báli 
jenom malinko a legračního čerta do školky pustili.  
A udělali jsme dobře. Za písničky a básničky jsme si 
pár dobrot zasloužili. Děkujeme!

 A představte si, že se mu cestou anděl s Mikulášem 
ztratili. Asi ve sněhu zabloudili. A co večer? Přišli už  
k vám všichni?

J. Vašíčková, učitelka

Mráz na okně vykouzlil květ, 
na chvilku utichl celičký svět. 
A my vám opět po roce 
přejeme kouzelné Vánoce.

kolektiv MŠ

SVĚTÉLKOVÁNÍ
Na začátku října jsme začali vytvářet kartonová zví-

řata. Tvořili jsme sovu, medvěda, lišku, jelena, zajíce, 
veverku, divočáka, ježka, jezevce a netopýra. Já pra-
covala ve skupince s Domčou, Leničkou a Aničkou  
a tvořili jsme jelena. Pár dní před světélkováním, kte-
ré bylo 1. listopadu, jsme začali vymýšlet kostým. Já 
jsem na sobě měla šedé legíny, na bundě béžové trič-
ko, klokaní čepici a parůžky. Na stanovišti jsem byla  
s Leničkou a Aničkou. Každá měla svůj úkryt. 

  Olivie Junková, 5. ročník

už zbývá jen týden do světélkování. Musíme zabrat, 
abychom to všechno stihli…

Na stanovišti u 
ježka jsem byla s 
Luckou. Naše zví-
řátko  bylo v pořadí 
šesté a hledalo nás 
celkem dost lidí. 
Nejlepšími návštěv-
níky byly malé děti. 
Říkaly jsem jim: 
„ Kdo nás to tady 
probouzí? Už víš, 
jaká je odpověď na 
hádanku? Teď Ti 
dám razítko. Ahoj a 
šťastnou cestu.“

Ester Šmídová, 5. 
ročník

ROZSVĚCENÍ STROMEČKU 
Tradiční rozsvěcení stromečku v naší škole pro-

bíhá na začátku adventu. Tentokrát se k nám přidali  
i kamarádi ze Speciální základní školy v Lanškrouně. 
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Dětem naše děti zazpívaly i zatancovaly. Společně 
jsme rozsvítili stromeček a pak už se všichni vyda-
li vyrábět vánoční ozdoby, povídali si o adventních  
a vánočních zvycích, a také si zahráli hry a zasporto-
vali v tělocvičně. 

Opět jsme všichni prožili krásné chvíle po spolu a 
těšíme se už teď na další shledání. 

ČERTI VE DRUHÉ TŘÍDĚ
Není jednoduché se čertům zavděčit. O tom už ví 

své naši druháčci. Aby mohli dostat odměnu od čerta, 
museli nejprve složit pekelnou zkoušku pro nadané 
čertíky – zjistit, kde se vzal Mikuláš a jak přišel k čer-
tům; naučit se písničku a na ní vymyslet a zatancovat 
taneček; postavit čerta ze sněhu; vymyslet básničku 
s čertovskou tematikou. 

Děti všechno parádně zvládly, odměnu i vysvědče-
ní za zvládnutou zkoušku dostaly. Nakonec jim ještě 
poslal pohled Ježíšek, který všechny potěšil. Advent-
ní čas nám pěkně začíná.
O básničky se s vámi rádi podělíme:
Neděláme hlouposti,     
dostaneme sladkosti.    
Uděláme dobré skutky,      
nebudem mít žádné smutky.      

SLAVNOST SLABIKÁŘE V PRVNÍ TŘÍDĚ
Prvňáčci už startují 4. měsíc ve školních lavicích. 

Září bylo ve znamení „prvních objevů“- co ta škola 
vlastně znamená, co je to učení, domácí úkoly, vyučo-
vací hodiny, rozvrh, k čemu je notýsek, učebnice…že 
je tu najednou hodně povinností, ale jsou tu také pře-
stávky, kdy se svačí a hraje vybíjená,…tvoří se, chodí 
se na výlety a učit do přírody. Všechny tyto nové infor-

mace potřebovaly svůj čas. Postupně se všichni s no-
vými poznatky sžili. Většina toho, co bylo na začátku 
neznámé, se u dětí zautomatizovalo, už se dokáží při 
vyučování soustředit a zvládají pracovat samostatně. 
Přes první seznamování s písmenky ŽIVÉ ABECEDY, 
přes skládání slabik, tvoření prvních slov, …jsme do-
šli ke čtení prvních krátkých vět, a tak nastal ten pravý 
čas na slavnostní předání slabikářů. Společně s rodiči 

Nedělejte hlouposti,       
dostanete sladkosti.               
Od čerta na zadek metličkou.        
Mikuláše si udobříte básničkou. 

Když nedělám hlouposti, 
tak dostanu sladkosti.
Sladkosti já vážně rád,
čert bude můj kamarád.

Nebudeme dělat hlouposti,
jinak nedostaneme sladkosti. 
V košíku jsou sladkosti. 
Děti mají radosti.
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ŠKOLNÍ DRUŽINA

Podzim ve školní družině byl ve znamení pozná-
vání naší vesnice i okolní přírody. Uskutečnili jsme 
větší akce jako bramboriáda a drakiáda. Také jsme 
si připravili krátké pásmo na setkání seniorů a vítání 
občánků. Na konci listopadu nás navštívil myslivec 
pan Pavel Mrázek, který si pro nás připravil poutavou 
besedu. Dozvěděli jsme se něco o životě zvířat v na-

šich lesích, o jejich potravě a přezimování. Také nám 
přinesl ukázat paroží jelena a srnce, jež jsme si mohli 
obtěžkat. Pan Mrázek nám předvedl, jak se vábí na 
vábničku, potom si to mohly vyzkoušet i děti, což se 
jim moc líbilo. Beseda se povedla, získali jsme spous-
tu zajímavých informací, panu Mrázkovi velmi děkuje-

me a těšíme se na další spolupráci.
Nyní si už užíváme adventní čas a sněhové nadílky. 

Přejeme všem klidný předvánoční čas a krásně proži-
té Vánoce. Do nového roku spoustu zdraví a radosti 
nejen s Vašimi ratolestmi.

Za školní družinu paní vychovatelka Lída Šlesingrová

jsme se sešli 22.11. odpoledne v první třídě. Prvňáčci 
měli splnit čtyři připravené pohádkové úkoly, během 
nichž ukázali své první čtenářské znalosti a schop-
nosti. Písmenková cesta je dovedla až do podkroví 
školy, kde v malé školní knihovně objevili tajemnou 
truhlu plnou slabikářů, kde každý našel svou vlastní 
záložku a perníkovou dobrůtkou. Na dětech je každý 
další den vidět radost, když poznávají písmenka ne-
jen ve slabikáři, ale např.: v obchodě, autobuse, na 
informačních tabulích,.., snaží se je spojovat a obje-
vovat nová slova. Blíží se vánoční svátky, kouzelný 
čas, spojený s pohádkami a určitě by bylo moc milým 
překvapením, kdyby prvňáčkům Ježíšek pod strome-
ček nadělil první knížku, ze které by si sami mohli po-
hádkové příběhy číst. 

ŠŤASTNÉ a VESELÉ POHÁDKOVÉ VÁNOCE 😊                                             
tř.uč. Mgr. Andrea Költö

Přejeme Vám ze srdce překrásné Vánoce… 

a Silvestr ať vykouzlí 

štěstí, lásku, úsměv na tváři, 

ať se Vám v novém roce všechno vydaří! 
 

                                

                                                          Zaměstnanci a žáci ZŠ a MŠ Bystřec 

 

 

                         

 

 

 

Přejeme Vám ze srdce překrásné Vánoce…
a Silvestr ať vykouzlí

štěstí, lásku, úsměv na tváři,
ať se Vám v novém roce všechno vydaří!          

Zaměstnanci a žáci ZŠ a MŠ Bystřec

Pozvánka
Srdečně Vás zveme na 

vánoční besídku 
Základní školy Bystřec, 

která se bude konat
20.12.2023 v 10.00 a

 v 16.15 hodin 
v tělocvičně školy. 

 
Žáci a pedagogové 

ZŠ Bystřec
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V neděli 10. prosince proběhl pod vedením paní Gab-
riely Vašíčkové v kostele svatého Jakuba koncert rytmic-
ké skupiny a bystřeckých andílků. Všechny nás potěšilo 
nadšení vystupujících dětí. Zazněly krásné vánoční pís-
ně a koledy. Děkujeme všem vystupujícím a paní Vašíč-
kové za navození příjemné vánoční atmosféry.

VÁNOČNÍ KONCERT

Třetí třída – pane jo, to vám bude rodeo!
Tahle naše známá banda, dobře ví, co je to sranda.
Už se zase těšíme, co se letos dozvíme,
nastražíme uši, oči, učení nám do hlav skočí 😊 .

E. Vaníčková

Oznamujeme občanům, že do vyprodání zásob 
jsou na obecním úřadu k dispozici nástěnné kalen-
dáře s motivem výtvarných prací dětí ze základních 
škol obcí, sdružených v dobrovolném sdružení obcí 
Severo-Lanškrounsko, jehož členem je i Obec Bys-
třec. Cena jednoho výtisku je 70,- Kč.

NÁSTĚNNÝ KALENDÁŘ

V sobotu 9. 12. 2023 se v zasedací místnosti obec-
ního úřadu uskutečnily Smyslovánky pro děti. Na-
chystané aktivity dbaly na rozvoj ideálně všech smy-
slů pomocí několika stanovišť. Místností se rozléhaly 
vánoční vůně, zvuk koled a dětského smíchu, atmo-
sféra byla skvělá. Všem Vám moc děkuji za účast. 

 T. Hrdinová

SMYSLOVÁNKY
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ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMEČKU

V neděli 3. prosince od 16 hodin jsme se všichni tě-
šili na rozsvícení vánočního stromu. Program zahájily 

děti z mateřské školy a následovalo vystoupení dětí 
ze základní školy.

S flétničkami vystoupily děti pod vedením paní uči-
telky Mgr. Elišky Vaníčkové.

Následovalo vystoupení folklórního souboru Jaro. 
Nechyběly vánoční písničky a nejznámější koledy. 
Děti mohly pod vedením učitelek z mateřské a zá-
kladní školy tvořit vánoční ozdobičky a další výrob-
ky.  Rozsvícení stromečku jsme měli v pravé sněho-
vé zimě. Chumelilo, mrzlo. Všichni si rádi dali teplý 
čaj, vánoční punč, svařák nebo grog. Pochutnat jsme 
si mohli na uzených klobásách, vepřovém ovaru  

a dalších zabijačko-
vých pochoutkách. 
Výhodou byl vyhříva-
ný stan, kde jsme si 
mohli na jídle pochut-
nat a také se trochu 
zahřát.

Nyní bude stro-
meček krásně svítit  
a vítat děti přicházejí-
cí do mateřské školy 
a dělat radost všem 
kolemjdoucím. Dě-
kujeme všem, kteří  
s touto akcí jakýmko-
liv způsobem pomoh-
li.

obecní úřad
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA HORNÍ ČERMNÁ

Začátek školního roku je ze sportovního pohledu 
vždy zahájen závody v přespolním běhu v biatlono-
vém areálu v Letohradě. Na okresní kolo jsme dorazili 
v omezené sestavě čtyř běžců. V konkurenci 9 týmů 
(4 až 6 závodníků, kdy se do pořadí počítá umístění 
prvních čtyř) jsme vzhledem k silné sestavě počítali  
s možností umístit se na „bedně“. Běžela se tři téměř 
kilometrová kola. Tato vzdálenost již vyžaduje správné 
rozložení sil. Šimon Suldovský a Tomáš Killar roztrhali 
závodní pole a drželi se vpředu. I Ondřej Černohorský 

a František Dřímal běželi v pořadí kolem 20. místa a ke 
konci, po zrychlení, svá umístění ještě lehce vylepšili. 
Pak už zbývalo čekání na výsledky. A ty byly pro nás 
příjemným překvapením. Nejenže jsme se dostali na 
bednu, ale dokonce jsme s velkým náskokem 17 bodů 
vyhráli a postoupili do krajského kola.

O necelý týden později jsme tedy vyrazili do Pardu-
bic, kde nás čekal rovinatý 1,5 km dlouhý okruh v par-
ku okolo řeky Chrudimky. Na startu byly pouze čtyři 
týmy (z každého okresu jeden). Na tento závod nás 
doplnili ještě Ondřej Matějka a Vít Soják. Kluci se před 
startem rozcvičili, rozběhali a kolem 11 hodiny vyrazili 
na trať. Po prvním kole byli skoro všichni do desátého 
místa. Šimon a Tomáš pak obsadili 1. a 2. místo. On-
dra Matějka a Černohorský svedli v závěru sprinter-
ské souboje o pořadí, a to se ukázalo jako rozhodující.  
V celkovém pořadí jsme se o bod udrželi na 1. místě 
v krajském kole!!! Odměnou pro kluky byl tak postup 
do celorepublikového finále, které se konalo 25. 10. 
2023 ve Žďáře nad Sázavou. Ani zde jsme se neztra-
tili. Přivítalo nás příjemné počasí a i přes noční déšť 
byla travnatá trať dobře připravená. Kilometrový okruh 
začínal třistametrovým stoupáním a dále se pak po-
zvolna klesalo k cíli. Tomáš Killar měl na startu smůlu 
a klesl až na konec 84 členého závodního pole. Musel 
se tak prodírat přes všechny soupeře. Jeho cesta byla 
úspěšná a v závěrečném sprintu vybojoval výborné  
4. místo, jen 2 s za bronzovou medailí. Šimon Suldov-
ský se od začátku držel v čele celého závodu a bojoval 

o medaili. Bohužel kvůli drobné zdravotní indispozici  
v posledním kole klesl na 10. mísot, které je samo-
zřejmě i tak velkým úspěchem. Celé družstvo obsadilo  
9. místo. Před cestou domů jsme se ještě stavili na 
Zelené hoře. Děkuji všem - Šimon Suldovský, Tomáš 
Killar, Onřej Matějka, Ondřej Černohorský, František 
Dřímal, Vít Soják - za skvělou reprezentaci školy. Mezi 
soupeři z velkým měst (Praha, Jablonec nad Nisou, 
Trutnov, Opava...) se neztratili.           

 Mgr. Eva Trojková, ředitelka

S TVOJÍ DCEROU NE 
komedie Antonína Procházky  

Divadelní spolek  

STOH 
Dlouhá  
Třebová 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 
 

Vstupné 120,- Kč, v předprodeji (OÚ Bystřec od 25.3.2024) 100,- Kč 

Hra není vhodná pro děti do patnácti  let.  

Hostinec 
U Špičáků 
v Bystřeci 
 v sobotu 

6. dubna 2024 
od 18:00 

V hlavních  
rolích: 
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USNESENÍ Z JEDNÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA

KONANÉHO DNE 13. 11. 2023 
Přítomni: Zdeněk Dytrich, Jiří Hrdina, Iveta Macháčková, 
Jiří Matějka, Václav Matějka, DiS., Milan Mrázek, Milada Mu-
láčková, Tomáš Pavlíček, Václav Pecháček, Miroslav Seidl-
man, Ing. Tomáš Šťastný, Milan Tejkl, Martin Tomeš, DiS., 
Omluveni: Ing. Lukáš Novák, Ing. Jaroslav Urban, Ph.D.

Zastupitelstvo schvaluje:
Navrhovatelé: Ing. Tomáš Šťastný, Jiří Matějka
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

1. Ověřovatelé zápisu: Zdeněk Dytrich, Jiří Hrdina
Výsledky hlasování: Pro  -  11 Proti  -  0 Zdrželi se  - 2

2. Program a doplnění programu jednání.
2.1. Volba Ověřovatele zápisu
2.2. Schválení programu jednání
2.3 Finanční záležitosti
2.3.1 Zhodnocení volných prostředků obce
2.3.2 Smlouvy na termínované vklady
2.3.3 Darovací smlouva – dar farnosti Bystřec
2.3.4 Rozpočtové opatření č. 6
2.3.5 Dílčí přezkoumání hospodaření a kontrola základních 

registrů
2.4 Diskuze
Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

3. Finanční záležitosti
3.1. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje objemy vkladů, 

počet smluv a délku vázanosti vkladů pro uložení vol-
ných prostředků obce. Smlouvy budou na období 3 a 
12 měsíců, dle přílohy.

Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

3.2. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje znění vzorových 
smluv termínovaných vkladů na uložení volných pro-
středků obce na období 3 a 12 měsíců, dle přílohy.

Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

3.3. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje darovací smlou-
vu Římskokatolické farnosti Bystřec, dle přílohy. Pro-
středky jsou určeny na restaurátorské práce na obra-
zech křížové cesty v místním kostele a jeho údržbu.

Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

3.4. Zastupitelstvo obce Bystřec schvaluje rozpočtové 
opatření č. 6, dle přílohy

Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

3.5. Zastupitelstvo Obce Bystřec bere na vědomí dílčí 
přezkoumání hospodaření obce s výsledkem „nebyly 
zjištěny nedostatky“ a výsledek řádné kontroly v přene-
sené působnosti na úseku základních registrů – ISÚI/
RÚIAN a na úseku zákona o střetu zájmů Krajským 
úřadem Pardubického kraje.

Výsledky hlasování: Pro  -  13 Proti  -  0 Zdrželi se  -  0

4. Diskuze
4.1. Projednání přípravy rozsvěcení vánočního stromu
4.2. Diskutován stav VO na Mrázkově kopci. Opakující se 

závada vypíná celou větev VO až do Bystříčka. Skry-
tou závadu se nedaří odstranit. Zatím vyměněny tři 
světelné body, budou vyměněny další dva.

4.3. Diskutovány závady na obecním rozhlasu – bude pro-
vedena kontrola celé sítě.

4.4. Předjednána výměna baterií v radarech na silnici 
III/31115

4.5. Předvánoční koncert, kde budou vystupovat děti ze 
Základní školy pod vedením pí GV se uskuteční 10. 
12. 2023 v kostele sv. Jakuba

Poplatek ze psa zůstává nezměněn. Všichni ob-
čané budou platit poplatek ze psa ve výši 200,- Kč. 
Poplatek se platí ze psů starších 3 měsíců. Osoby od 
poplatku osvobozené, musí doložit důvod osvoboze-
ní. Další informace získáte ve vyhlášce obce, platné 
od 1. 1. 2024.

Splatnost poplatku je 30. 4. 2024.

POPLATEK ZA ODPADY
Poplatek za odpady se mění. Základní sazba 

na občana je 600,- Kč, student na internátě zaplatí  
400,- Kč. Za rekreační chalupu je poplatek 600,- Kč. 
Pokud je místo pobytu vzdáleno více jak 200 m od 
nejbližšího svozového místa je možné využít slevy  
a sazba na občana je 550,- Kč. Další informace zís-
káte ve vyhlášce obce, platné od 1. 1. 2024.

Splatnost poplatku je 30. 4. 2024.
Prosíme úhrady posílejte na účet 2629611/0100 až 

v roce 2024. Variabilní symbol je číslo domu.
Můžete také zaplatit v hotovosti v kanceláři obec-

ního úřadu. Bližší informace Vám poskytneme  
v kanceláři obecního úřadu telefon 465 642 643 nebo 
724 148 116.

Za platby děkujeme.
Prosíme o úhradu všech poplatků včas do 30. 4. 2024.

 Ludmila Benešová, účetní

POPLATEK ZE PSA  
A ZA ODPADY V ROCE 2024

Ve spolupráci s firmou Komunální služby Jablonné 
nad Orlicí, s.r.o. pořídila obec Bystřec popelnice o ob-
jemu 240 litrů na třídění papíru a plastů.

Snahou obce je přejít u formy sběru tříděného od-
padu dům od domu z pytlového sběru na sběr formou 
„popelnic“. 

U plastu se upustí od rozlišování na PET lahve  
a ostatní plast. Sbírána bude směs těchto plastů. Na-
víc do této směsi bude možné přidat i tetrapaky. Sběr-
ná firma si pak tyto materiály na lince roztřídí sama.

Ke každému číslu popisnému bude třeba pořídit 
dvě popelnice – na papír a na plast. 

Popelnice budou občanům nabízeny formou  
1 + 1 zdarma za 800,-- Kč. Převzetí popelnic je 
třeba nahlásit dopředu, abychom je mohli připra-
vit k převzetí a adresně rozvést. Před převzetím 
bude podepsán přejímací protokol. Výdej pytlů na 
tříděný odpad bude postupně utlumován a nové 
pytle již nebudou od 1. 1. 2024 pořizovány.
Prosíme občany, aby se ve věci převzetí 

popelnic dostavili na obecní úřad  
do 29. 2. 2024. Děkujeme.

Obdobný sběr tříděného odpadu byl již zaveden, 
nebo se zavádí i v jiných obcích v blízkém okolí. 
Víme, že se jedná o neplánovaný výdaj, ale věřte, že 
se tato investice časem vrátí.

obecní úřad 

ZMĚNA VE SBĚRU  
TŘÍDĚNÉHO ODPADU
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ZUBNÍ ORDINACE  
MUDR. ZUZANY JEDLIČKOVÉ
20. 12. 2023  7 – 12 hodin
21. 12. 2023 7.15 – 11 hodin
22. 12. 2023 7 – 8 hodin pouze pro akutní případy
27. – 29. 12.  dovolená
Akutní pacienti budou ošetřeni v rámci pohotovostních 
zubních služeb pro bolestivé případy od 8 do 11 hodin.

ORDINACE PRAKTICKÉHO LÉKAŘE 
MUDR. ROBERTA NOVOTNÉHO
Středa 27. 12.  Výprachtice 16 – 18 hodin
Čtvrtek 28. 12.  Bystřec 8 – 11 hodin
Pátek 29. 12.  Výprachtice 8 – 10 hodin
Odběry krve nebudou.

ORDINAČNÍ HODINY BĚHEM 
VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ

MUDR. JAREŠOVÁ 
oznamuje, že nebude ordinovat v pátek 2. února 

2024 a ve dnech 19. února – 21. února 2024. Zastu-
pující lékařka MUDr, Remešová, ošetří pouze akutní 
případy, ve své ordinaci v Jablonném nad orlicí. Ke 
každému vyšetření je nutné se předem objednat na 
tel. 721 930 615 nebo 465 642 793.

POHOTOVOSTNÍ ZUBNÍ SLUŽBY 
PRO BOLESTIVÉ PŘÍPADY
Jedná se o soboty, neděle a svátky od 8 do 11 hodin 
Rok 2023
16.-17. 12.  MUDr. Mareš Miroslav, Žamberk, Školská 834 739374555
23. 12.  MUDr. Marková Tereza, Lanškroun 5. května 2 465322897
24. 12.  MUDr. Šrámek Petr, Letohrad, U Dvora 815 465621551
25. 12.  MUDr. Nováková Klára, Letohrad, Šedivská 498 465622216
26. 12. MUDr. Nováková Gabriela, Lanškroun, Duk. Hrdinů 615 604749331
27. 12.  MUDr. Pavlová Simona, Žamberk, nám. Gen. Knopa 837 465676822
28. 12.  MUDr. Šrámek Petr, Letohrad, U Dvora 815 465621551
29. 12.  MUDr. Vacková Jana, Lanškroun, Hradební 227 465322348
30.12.  MUDr. Valentová Hana, Lanškroun, Strážní 151 465322907
31. 12.  MUDr. Vebrová Zdeňka, Žamberk, Raisova 814 465613441
Rok 2024
1.1. MUDr. Vítková Eva, Červená Voda 330 465626460
6.-7.1.  MUDr. Vlasatá Lenka, Jablonné n.O., Na Dílech 622 465642765
13.-14.1. MUDr. Appl Martin, Dolní Čermná 222 465393266
20.-21.1.  MUDr. Beranová Renata, Jablonné n.O., U koupaliště 149 465642267
27.-28.1.  MUDr. Bílý Aleš, Lanškroun, Pivovarské nám.561 465324829
3.-4.2.  MUDr.Nováková Gabriela , Lanškroun, Duk. Hrdinů 615 604749331
10.-11.2  MUDr. Dunglová Stanislava, Letohrad, Tyršova 259 972324447
17.-18.2.  MDDr. Faltusová Tereza, Lanškroun, Českých bratří 519 467771918
24.-25.2.  MDDr. Hrdinová Michaela, Lanškroun Strážní 151 465322907
2.-3.3.  MUDr. Jedličková Zuzana, Bystřec čp. 182 465642990
9.-10.3.  MDDr. Junková Aneta, Žamberk, Školská 834 739374555
16.-17.3.  Lékař Khmara Oleksii, Letohrad, U Dvora 815 605501139
23.-24.3.  MDDr. Kopecký Milan, Lanškroun, Dobrovského 34 739374787
29.3.  MUDr. Mareš Miroslav, Žamberk Školská 834 739374555
30.-31.3.  MUDr. Marková Tereza, Lanškroun, 5. května 2 465322897

Organizace Péče o duševní zdraví reaguje na po-
třeby osob, kterým do života vstoupilo vážné duševní 
onemocnění, i jejich blízkých. V Ústí nad Orlicí otevře 
centrum duševního zdraví a zlepší dostupnost psychia-
trické péče v celém okrese. 

Největšími problémy jsou čas a vzdálenost 
V současné době čekají osoby s duševním onemoc-

něním na setkání s psychiatrem i týdny, dlouhé jsou také 
rozestupy mezi jednotlivými kontrolami. Mnohdy musí kli-
enti překonat poměrně náročné vzdálenosti z odlehlých 
částí lokality, aby si dojeli pro tolik potřebnou péči. 

„Nedostupnost psychiatrické péče způsobuje, že oso-
by s duševním onemocněním často zůstávají osamoce-
ni doma, nedocházejí na kontroly či vysazují medikaci, 
proto se jejich stav zhoršuje a v některých případech 
dochází i k hospitalizování až ve spádové nemocnici 
Havlíčkův Brod. Zde ztrácejí kontakt s rodinou a do-
vednosti potřebné pro samostatný život. Chceme, aby 
v každém okrese našeho kraje působilo jedno centrum. 
Proto v příštím roce podpoříme vznik centra v Ústí nad 
Orlicí částkou 2 miliony korun,“ přiblížil situaci Pavel Šo-
tola, radní Pardubického kraje zodpovědný za sociální 
věci a neziskový sektor.

Tým bude jezdit za klienty domů 
Centrum duševního je zdravotně 

sociální služba. Její podstatu tvoří 
multidisciplinární tým: psychiatr, kli-
nický psycholog, zdravotní sestry, 
sociální pracovníci a peer konzul-
tant. 

„Všichni členové týmu jezdí za kli-
entem domů či na jiné místo, a pro-
to poskytují intenzivnější podporu. 
Mohou rychle reagovat na potřeby 
klienta, a tak například předcházet 
někdy zbytečným hospitalizacím,“ 
uvedl ředitel organizace Péče o du-
ševní zdraví, Petr Pavlíček. 

Zdravotní část týmu podporuje kli-
enta i jeho rodinu ve zvládání proje-
vů duševního onemocnění, pomáhá  
s medikací nebo nastavením tera-
peutického plánu. Sociální pracov-
níci pomáhají při jednání na úřa-
dech, nácviku péče o vlastní osobu 
nebo domácnost a třeba i s aktivním 
trávením volného času.

Služby budou moci využívat osoby 
starší 18 let, kterým do života vstou-
pilo vážné duševní onemocnění, jako 
je schizofrenie, bipolární poruchy aj. 
a jsou bezplatné. 

Již 3. centrum 
Organizace Péče o duševní zdraví 

chce centrum otevřít již v září 2024. 
Vedle finanční podpory Pardubické-
ho kraje přispěje finančně také spo-
lečnost Iveco Czech Republic. 

V ÚSTÍ NAD ORLICÍ VZNIKNE 
CENTRUM DUŠEVNÍHO ZDRAVÍ
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86 MILIONŮ KČ DO ÚZEMÍ  
S MAS ORLICKO, Z.S. ZA ROK 2023

Prostředky na rozšíření míst pro mateřské školy, 
nové chodníky ve 4 obcích, moderní technika pro 
lepší podmínky hospodaření ve 14 zemědělských 
podnicích, nebo 370 rodinných domů, které mají 
našlápnuto k lepší bilanci nákladů na elektřinu 
díky stavebně-technických úpravám, či pořízení 
OZE. To je jen část bilance činnosti MAS ORLIC-
KO, z.s. za rok 2023.

V průběhu roku 2023 MAS ORLICKO, z.s. uzavřela 
3 výzvy pro žadatele o dotaci (z toho 2 výzvy s průběž-
nou uzávěrkou) s celkovou hodnotou podpory projek-
tových záměrů 46 405 708,69 Kč. 

Z Programu rozvoje venkova na podporu zeměděl-
ské činnosti získalo podporu celkem 14 žadatelských 
subjektů a bude jim poskytnuta dotace v celkové část-
ce 6 959 759 Kč. Mezi podpořenými projekty jsou ze-
jména nákupy zemědělských strojů a techniky pro pol-
ní hospodaření, nebo přepravníky zvířat.

V Integrovaném regionálním operačním programu 
uspělo ve výzvě č. 1 celkem 5 projektových záměrů na 
výstavbu a rekonstrukci chodníků měst a obcí v celko-
vé míře dotace 13 320 287,69 Kč. Ve 2. výzvě zamě-
řené na zvýšení kapacity mateřských škol získala dvě 
města dotační podporu v celkové výši 26 125 662 Kč. 

Od začátku roku 2023 nabízí MAS ORLICKO, z.s. 
bezplatnou podporu nízkopříjmovým domácnostem  
a seniorům s žádostmi z dotačního programu Nová ze-
lená úsporám Light. Prozatím byla tato služba poskyt-
nuta více než 370 úspěšným žadatelům v území, kteří 
dohromady čerpali dotační částku více než 40 milionů 
korun na zateplení rodinných domů, případně na solá-
rní ohřev vody.

Do konce roku 2023 plánuje MAS ORLICKO, z.s. další 
průběžné uzávěrky v již vyhlášených výzvách k podpo-
ře výstavby chodníků a k navýšení kapacity mateřských 
škol. Dále je plánovaná i první uzávěrka 3. výzvy IROP 
21 zaměřené na podporu základních škol. Všechny tři 
průběžné uzávěrky proběhnou 4. prosince 2023.

Výzva z Operačního programu Technologie a apli-
kace pro konkurenceschopnost byla vyhlášena 30. říj-
na 2023 a je zaměřena na podporu technologických 
inovací pro mikro, malé a střední podniky za účelem 
zvýšení jejich konkurenceschopnosti. Alokace pro tuto 
výzvu činí 6 660 000 Kč dotační podpory. Termín ukon-
čení příjmu projektových záměrů je 4. prosince 2023.

MAS ORLICKO, z.s. vám přeje úspěšný rok 2024  
a spoustu nových a užitečných projektů v území!

Jsme tu pro Vás.
Bc. Kateřina Pešková, DiS., MAS ORLICKO, z.s.

VZPOMÍNKA
V roce 70. výročí od vystěhování naší rodiny přijíž-

dím s manželkou na pár dní do rodné obce, abych se 
alespoň na chvíli setkal s žijícími příbuznými, spolu-
žáky a snad i několika občany, kteří se ještě na nás 
pamatují. Situaci pro nás poněkud zkomplikovala 
uzavřená komunikace po vesnici. A tak do místa se-
tkání musíme z dolního konce vesnice do hostince  
„U Špičáků“ absolvovat cestu přes Jablonné nad Orli-
cí. Přijíždíme ke kapličce, zatáčka doprava a pod námi 
na mé straně je opět ten nezapomenutelný pohled na 
střed obce. Velmi pěkný kostel stojí uprostřed pečli-
vě udržovaného hřbitova. V následující levé zatáčce 
stojí na její vnější straně myslivecká chata. Nad jejími 
vstupními dveřmi je zabudován tesaný kamenný por-
tál. Na ten mě ještě za svého života upozornila ma-
minka. Kamenná ozdoba totiž zdobila vstupní dveře 
ze dvora do obytné části někdejší naší usedlosti čp. 51 
a je zřejmě jedinou památkou, která z bývalé usedlosti 
zbyla. Napadá mě, zda to dílo nedostala jako odměnu 
za dobře odvedenou práci při bourání statku parta bri-
gádníků, která demolici prováděla. Jsem rád, že ales-
poň tento detail se zachoval. Tolik mé vzpomínky. 

Jan Hrdina

Na jaře v roce 1985 byl vydán na nemovitost čp. 51 
demoliční výměr. Myslivci byli pověření pomocí při bourá-
ní. Nalezli kamenný portál, který byl poškozený a prasklý.  
V té době se stavěla myslivecká chata. Myslivcům bylo 
líto kamenný portál zlikvidovat a tak se rozhodli jej umístit 
nad vstupní dveře myslivecké chaty.

ODPADOVÝ KALENDÁŘ
svoz popelnic 19. 12., 26. 12., 

2024 I. čtvrtletí
Svoz popelnic 2.1., 9.1., 16. 1., 23. 1., 30. 1., 6. 2., 
13. 2., 20. 2., 27. 2., 5. 3., 12. 3., 19. 3., 26. 3., 
Sběrný dvůr 6. 1., 2. 2., 2. 3., 
Svoz dům od domu 11. 1., 9. 2., 8. 3., 

Bystřecký ples
se uskuteční v sobotu 2. března 2024 

v hostinci „U Špičáků“.
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Ježíš přišel na zem
do konkrétního národa

Postavy ve vánočních betlémech jsou mnohdy 
zobrazované v oděvech a u staveb různých národů. 
Symbolizují tak, že každý člověk je pozván k Bohu, 
abychom mohli obdržet jeho nabídku naplněného ži-
vota a spásy. Ježíš totiž přišel na zem v konkrétnosti 
jednoho národa, aby zachránil každou ženu a každé-
ho muže všech kultur a národností. Stal se maličkým, 
abychom ho mohli přijmout a obdržet dar Boží něhy.
Vánoční symboly
dávají jistotu

Vánoční symboly, zejména jesličky a ozdobený 
stromek, nás navracejí k jistotě, která naplňuje naše 
srdce pokojem, k radosti z toho, že Bůh se vtělil  
a přišel k nám na zem: žije s námi, dává našim dnům 
rytmus naděje. Stromeček a betlém nás uvádějí do 

VÁNOČNÍ PŘÍLOHA

Zveme všechny na Štědrý den 
na mši svatou

24. 12. ve 22.00 hod. v místním kostele sv. Jakuba
25. 12. na 1. svátek vánoční, mše svatá v 8:00 hodin
26. 12. na sv. Štěpána, mše svatá v 8:00 hodin

„Hle, panna počne a porodí syna
a dá mu jméno Emanuel,
to je ,Bůh s námi‘.“ (Iz 7,14)

Dnes vzešlo nad námi světlo, 
protože se nám narodil Kristus Pán;
dostal jméno: podivuhodný, Bůh, kníže pokoje,
otec budoucího věku;
Jeho království nebude mít konce. 
                                            (Lk 1, 33)

Když se blíží Vánoce,
je vhodné poslat přání,
přijměte tedy z mých rukou
hrst přání nejlepších:
zdraví, klidu, radosti,
a v novém roce Boží požehnání.

                                     pozdrav Pán Bůh!
                                     Váš kněz Ireneusz Szocinski

typické vánoční atmosféry, která je součástí dědictví 
našich společenství: atmosféry něhy, sdílení a rodin-
né blízkosti. Neprožívejme falešné, komerční Váno-
ce! Dejme se obklopit Boží blízkostí, která je slitovná 
a laskavá, vánoční atmosférou, kterou do našich srd-
cí vlévá umění, hudba, písně i tradice.
Chcete-li opravdové Vánoce…

O Vánocích se Bůh nezjevuje jako vládce shlížejí-
cí shůry, nýbrž ponižuje se, aby žil a sloužil nám jako 
malý a chudý společník na naší životní pouti. A my se 
mu můžeme podobat tím, že budeme žít pro druhé 
lidi…
Chcete-li tedy prožít opravdové Vánoce,
nezapomínejte na to, že Bůh přichází, aby byl s námi,
a prosí nás, abychom se starali o lidi kolem sebe,
zejména o ty nejchudší, nejslabší a nejkřehčí.
Takto totiž sám Ježíš přišel na svět.
A jesličky nám to připomínají.

Slavnost Zjevení Páně (Tři králové)

Na začátku ledna proběhne 24. Tříkrálová sbírka 
pořádaná Charitou ČR. Její výtěžek je určen přede-
vším na podporu charitních služeb v našem regionu. 
Termín koledování v Královéhradecké diecézi je sta-
noven na 1.-14. ledna. Tříkrálová sbírka je poselstvím 
lásky a požehnáním - přáním pokoje, štěstí, zdraví  
a zároveň příležitostí, jak přispět potřebným. 

„Pomoc druhým je jedním z největších projevů lidskosti.“ – 
Albert Schweitzer

Tříkrálové rozjímání
Bože, ty přebýváš v jasném světle.

Přesto tvá sláva zazářila celému světu v dítěti v jesličkách.
Mágům vyšla hvězda.

Tvé světlo je vyslalo na pouť, aby tě hledali, nalezli a vzývali.
Nechávají všechno ležet a stát

a vydávají se na pouť svého srdce.
Berou s sebou zlato, kadidlo a myrhu,

zlato lásky, kadidlo své touhy a myrhu své bolesti.
Předstupují před dítě, padají před ním a vzývají ho.

Tím, že ho vzývají, zapomínají na sebe,
jsou zcela přítomni.

Jejich touha je naplněna.
Rozprostírají své dary

a v dítěti rozpoznávají krále, kterému darují své zlato,
Boha, kterému přinášejí kadidlo,

a lékaře, který za ně zemře, aby uzdravil jejich rány.
Převzato z knihy Anselma Grüna Moje modlitební kniha

Markéta Drmotová 
Oblastní charita UO, 734 769 713, www.uo.charita.cz

Tříkrálová sbírka v Bystřeci bude 
v sobotu 6. 1. 2024. 

Skupinky koledníků navštíví vaše domácnosti.
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V Bystřeci prožíváte 
celý život. Jak se Vám 
zde žije?

Celý život žiji v Bystře-
ci a myslím, že se mohu 
považovat za bystřecké-
ho patriota. Na naší obec 
nedám dopustit. I přes 
určité výhrady pokládám 
život v Bystřeci za krás-
ný a hodnotný. Když se 
podíváme po okolí, žije-
me v pěkné krajině, jsou 
zde krásné lesy, louky. Lidé jsou tady přátelští, na vět-
šinu se dá spolehnout. Je také dobré, že se v obci po-
řád něco děje a jsou zde aktivní spolky, které pořádají 
řadu akcí samy nebo ve spolupráci s obcí. 

Jaké jste měl dětství?
Narodil jsem se do doby, kdy rodiče ještě hospoda-

řili soukromě. Když mi byli tři roky, vstoupili do druž-
stva. Jsem nejstarší ze sourozenců – mladší bratři 
Petr, Olda a nejmladší sestra Marie. Jako děti jsme 
měly řadu povinností kolem malého hospodářství. 
Sušili jsme seno, pomáhaly jsme s krmením zvířat a 
s drobnými pracemi kolem statku. Hodně času jsem 
trávil s partou kamarádů v přírodě. Rád jsem chodil 
do místní knihovny, kterou vedla velmi milá paní Ča-
dová. Dětství mi však hodně ovlivnila kompletní pře-
stavba našeho statku, ke které se rodiče rozhodli po 
poničení hospodářské části „tornádem„ v září 1965.  
Znamenalo to, že jsem musel velkou část volného 
času věnovat míchání malty, přípravným a potom 
úklidovým pracím. Ale nebyla jenom práce, na taneč-
ní zábavy i další akce v okolí jsme chodili v partě ka-
marádů většinou pěšky a zažívali jsme přitom spous-
tu legrace. Mé dětství skončilo v roce 1980, kdy jsem 
se v květnu oženil s Marií Krátkou.

 
Jaké povolání jste chtěl vykonávat?
O svém povolání jsem neměl přesnou představu, 

proto jsem v roce 1973 začal studovat na Gymnáziu 
v Lanškrouně. Po maturitě jsem si vybral strojařinu. 
Byl jsem přijatý na strojní fakultu VŠST v Liberci, obor 
strojírenská technologie. Po promoci v roce 1983 
jsem nastoupil do nástrojárny v Tesle Lanškroun jako 
technolog. Po privatizaci podniku v roce 1992 jsem 
pokračoval ve firmě ALEMA nástrojárna, následně ve 
firmách Formplast Purkert a Lux. Posledních šest-
náct let jsem pracoval ve Forezu v Ostrově, odkud 
jsem v roce 2021 odešel do důchodu. Celý produk-
tivní život jsem strojařinu neopustil, pracoval jsem na 
pozici technologa, později v obchodním oddělení na 
různých pozicích – referent prodeje, nákupu, kalku-
lant nástrojů a výrobků.

 
Jaké jste měl a máte koníčky?
Od mládí rád čtu, luštím křížovky. Bavilo a baví mě 

fotografování. Chodím do přírody. Nyní jsem v dů-

ROZHOVOR S PANEM ING. VÁCLAVEM MATĚJKOU

chodu a na koníčky mi zbývá více času. Vždy jsem 
hodně času věnoval svým dvěma dětem – Václavovi 
a Markétě. Teď mám šest vnoučat. Rád s nimi trávím 
čas, dělají mi velkou radost.

Dlouhá léta jste pracoval jako zastupitel. Jak na 
tuto dobu vzpomínáte?

Poprvé jsem byl do zastupitelstva zvolen v roce 
1986 za stranu ČSL. Hned v prvním období jsem byl 
v radě a tehdy jsem měl na starosti obchod a služ-
by. Po roce 1989 jsem, až na malé přestávky, praco-
val jako člen rady. Rád na to v dobrém vzpomínám.  
V zastupitelstvu se za ty roky objevila celá řada spo-
luobčanů, Někdy byla jednání velmi emotivní, ale 
přesto jsme se snažili zajistit pro obec to nejlepší 
možné. Výsledky můžete vidět okolo sebe.

Věnujete se práci v SDH. Jste držitelem nějaké-
ho ocenění?

U hasičů (tehdy požárníků) jsem začínal v 10 le-
tech. Trénovali jsme na hasičské soutěže. V té době 
nás vedl František Křivohlávek. Později začala Hra 
Plamen, která trvá až do dnešních dnů. Se skupinou 
starších žáků jsme se zúčastňovali podzimních i jar-
ních soutěží s celkem dobrými výsledky. To nás již 
vedl Standa Uher, který se v té době vrátil z vojny. 
Řádným členem sboru jsem od roku 1974. Po ukon-
čení základní školy jsem se snažil pomáhat s tréno-
váním družstva dorostu. Později jsem všechen čas 
musel věnovat studiu na vysoké škole a tak jsem 
aktivity ve sboru omezil. Za svoji práci jsem obdržel 
čestná uznání, medaile za zásluhy. Hodně si vážím 
medaile svatého Floriána. Mám věrnostní stužku za 
40 let ve sboru. Pracoval jsem jako člen výboru, před-
seda revizní komise a nyní dělám hospodáře sboru.

Staráte se o kostel Svatého Jakuba. Jak dlouho 
se této činnosti věnujete?

V roce 1966 jsem začal ministrovat. Pamatuji se na 
pana faráře Bíbuse. Při mších tehdy byly latinské od-
povědi, které jsme se učili. Chodili jsme na ranní mše 
a pak jsme šli do školy. Ministroval jsem do roku 1973. 
Kostelníka dělal dlouhá léta pan Vincenc Čada, pak 
nastoupil Jan Hrdina (čp.115).  Panu Hrdinovi jsem 
začal, na jeho požádání, v kostele pomáhat a to jsou 
mé počátky kostelnické činnosti. Po odchodu pana 
Hrdiny jsme se o kostel starali s panem Pecháčkem. 
Ten však nečekaně zemřel a tak vše zbylo na mě. 
Vzhledem k tomu, že jsem chodil do práce, tak mi po 
domluvě začali pomáhat pánové Jan Uher a Jan Kaš-
ka. Po několika letech spolupráci ze zdravotních dů-
vodů skončili a kostelnická práce zůstala zase na mě. 
Zažil jsem postupně pan faráře Františka X. Šance, 
Petra Tobka a Ivo Kvapila. Nyní již 17 let spolupracuji 
s panem farářem Ireneuszem Szocinskim. 

S pracemi v kostele mě také pomáhá má manželka, 
která má na starosti květinovou výzdobu.

Jedná se o službu velmi časově náročnou, hlavně  
v období vánočních a velikonočních svátků.
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19. listopadu jsme si připomněli 100. výročí ilust-
rátorky Heleny Zmatlíkové. Ilustrovala na 250 knih 
zejména pro menší děti. Jistě si všichni vybavíte 
Honzíkovu cestu, Děti z Bullerbynu, Putování za 
švestkovou vůní, Anička malířka, Z deníku kocoura 
Modroočka, Já Baryk, Vařila myška kašičku, Alenčina 
čítanka, Štulinka a Zachumlánek. O letadélku Káněti, 
Malý princ, Říkadla pro nejmenší, O jabloňce, Míšovo 
tajemství, Moje první čítanka, Slabikář.

Jaký byl její život?
Kromě kreslení se věnovala sportu, měla to v ge-

nech po rodičích. Oba se v podstatě sportem živili. Ma-
minka měla navíc vystudovanou angličtinu a němčinu, 
tatínek zase vlastnil obchod se sportovními potřebami  
a hrál kopanou za pražský fotbalový klub. Patřili rov-
něž mezi první lyžaře v Čechách. Lyžování paní He-
lenu nesmírně bavilo. Malování bylo její vášní již od 
dětství. Kreslila, kde mohla, i ve škole. O jejím talentu 
nikdo nepochyboval, otec ale přece jen chtěl, aby vy-
studovala něco, čím by se dokázala uživit. A tak její 
první kroky vedly do učení na švadlenu. Moc jí to ale 
nebavilo. Tatínek ji tak vyšel vstříc a zaplatil kurzy kres-
lení, dále grafickou školu a školu volné a užité grafiky 
a reklamního umění, Ukrajinskou akademii. Druhou 
světovou válku prožila s maminkou. Musela se skrý-
vat před okupanty. V té době již pracovala v Melant-
richu. Vdala se a před koncem války se jí narodil syn 
Ivan. Až na několik výjimek se výhradně zaměřovala 
na knihy pro děti.  Od Slabikáře až po Malého prince 
či Pinocchiova dobrodružství. Za svou kariéru získala 
řadu ocenění a stala se slavnou v zahraničí, hlavně 
v Japonsku. Ve stáří trpěla vážnými zdravotními potí-
žemi spojenými se zrakem. Přesto ji to neodradilo od 
další práce. Musela jen začít používat lupu.

100. LETÉ VÝROČÍ NAROZENÍ 
ILUSTRÁTORKY 
HELENY ZMATLÍKOVÉ

Mám však radost, když se všechno povede a na 
tvářích příchozích farníků je vidět úžas a překvapení. 

Blíží se Vánoce. Jak tuto dobu vnímáte?
Vánoce jsou poměrně náročné svátky. Je tře-

ba včas zajistit smrčky do kostela, připravit ozdoby  
a ostatní věci. Vlastní výzdobu kostela děláme něko-
lik dní před Štědrým dnem za vydatné pomoci farníků. 
Na nic se nesmí zapomenout, důležitý je každý detail. 
Jak se výzdoba podařila, můžete ocenit při půlnoční 
mši svaté i v dalších svátečních dnech. 

Mám rád atmosféru půlnoční mše. V tu chvíli za-
pomenu na starosti a myslím především na své nej-
bližší. Je třeba si uvědomit, že Vánoce nejsou časem 
drahých dárků, ale je třeba pamatovat na své blíz-
ké. Zamyslet se nad smyslem života a na chvíli se 
zklidnit. Přemýšlet o tom, jak žijeme, jak se chováme  
k lidem. Myslet na rodinnou sounáležitost, vděčnost 
a pokoru.

Děkujeme za rozhovor a přejeme klidný vánoční 
čas.              

  redakční rada

V pátek 1. prosince od 15 do 16 hodin jsme si  
s dětmi četli z knížek ilustrovaných paní Helenou 
Zmatlíkovou. Knížky, které máme v knihovně, s tě-
mito kouzelnými ilustracemi si děti prohlížely a také 
si je půjčovaly.          

Radka Hrdinová a Ludmila Benešová
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KULTURA V JABLONNÉM NAD ORLICÍ

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
V neděli 26. listopadu se v budově obecního úřadu konala malá slav-

nost vítání občánků. Přivítali jsme nové občánky Adélku Uhrovou, Ada-
ma Augustýna Eliáše, Rozárii Kalousovou.

Přítomné přivítala paní Dana Pauková. Pan starosta Ing. Tomáš Šťast-
ný popřál rodičům mnoho trpělivosti při výchově dětí a hodně krásných 
prožitých okamžiků. Přednášely děti ze základní školy pod vedením paní 
družinářky Ludmily Šlesingrové. Na klávesy hrála paní Eva Killarová. 
Fotografovala paní Lenka Pöselová. 

 Ludmila Benešová

SPOLEČENSKÁ 
KRONIKA

Narození
Jaroslav Tejkl
Milý občánku, vyrůstej ve zdraví 
pro radost všech.

Jubilanti, kteří oslaví a oslavili 
narozeniny ve 4. čtvrtletí roku
Pouk Václav čp. 319 90 let
Marešová Anna čp. 105 87 let
Vašíčková Anna čp. 223 85 let
Pouková Emílie čp. 178 84 let
Hejlová Anna čp. 90     83 let
Vaníčková Marie čp. 62  82 let
Moravcová Marie čp. 90   81 let 
Pouková Marta čp. 319    80 let
Termerová Eva čp. 225   80 let
Killar Jan čp. 307          79 let
Hrdina Jan čp. 320     79 let
Štěpánek Jan čp. 163   79 let
Grunwald Jaroslav čp. 332  78 let
Hrdinová Eliška čp. 136  78 let
Tobiška Josef čp. 167   77 let
Šulcová Marie čp. 90  77 let
Černorský Josef čp. 328   76 let
Kniznerová Ludmila čp. 316 76 let
Čadová Veronika čp. 151  76 let
Derka Ladislav čp. 342    76 let
Derková Vlasta čp. 342   76 let
Grunwaldová Františka čp. 332 76 let
Černohorská Anna čp. 328   74 let
Uher Stanislav čp. 209    74 let
Derková Růžena čp. 343  74 let
Killar Václav čp. 372      73 let
Seidlmanová Hana čp. 456   73 let
Krejsa Bořivoj čp. 217      73 let
Budiš Josef čp. 349     72 let
Derka Miroslav čp. 343    72 let
Tejklová Marie čp. 208   72 let
Kubín Jan čp. 428           72 let
Jílková Hana čp. 350     71 let
Budišová Eva čp. 349     71 let
Tomešová Miroslava čp. 375 70 let
Macháček Vlastislav čp. 169 70 let
Matějková Jaroslava čp. 150 70 let
Kubínová Alžběta čp. 428 70 let
Milena Křivohlávková čp. 227 70 let

Blahopřejeme.

VIVALDIANNO THE SHOW
Zveme Vás na výlet do Prahy 9. března 2024 do divadla Hybernia 

na koncert s příběhem Vivaldianno the show.  
Cena vstupenky s dopravou je 800,- Kč.

Vstupenky si zakupte na obecním úřadu co nejdříve.  
Odjezd autobusu bude v 7.30 hodin ze zastávky ve středu obce.

Vivaldianno the show je hudební show, která originálním způsobem 
propojuje hudbu geniálního skladatele Antonia Vivaldiho s jeho vý-
jimečným osudem a zázraky moderních technologií. Představení je 

prolnuté barokní hudbou podpořené vizuálními efekty. Lehce mrazivý 
příběh hudebního génia se odehrává v rozzářených Benátkách.

V představení jsou použity kouřové a světelné efekty.

Obecní úřad bude uzavřen
od 22. 12. 2023 do 1. 1. 2024  

Knihovna bude uzavřena 
od 20. 12. 2023 do 5. 1. 2024

DIVADLO
Divadelní předplatné jaro 2024
Cena předplatného je 1500,- Kč 

přízemí, 1100,- Kč balkon. Předplat-
né je v prodeji do 17. ledna 2024. 
Později již bude možné si zakoupit 
pouze jednotlivá představení. Obec 
Bystřec poskytuje svým seniorům 
200 Kč slevu na předplatné.

25. ledna 2024 Tak já letím
16. února 2024 Chlap na zabití
Březen 2024 Přátelák
18. dubna Štěstí

KONCERT
Tunescape II
Pátek 22. 12. 2023 do 20 hod. v sále 

U Dubu. Vystoupí kapely Donnie Dar-
ko (rock-alternative, Plzeň) a Bexley 
(rap-metal, Opava). Vstup 150,- Kč.
VÝSTAVA DVA SVĚTY

Výstava Rostislava Knápka a Jo-
sefa Macka se uskuteční v prosto-
rách informačního centra. Vernisáž 
proběhne 14. ledna 2023 v 16 hodin, 
Výstava potrvá do 11. února 2024.
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ZE SVĚTA MLADÝCH HASIČŮ…
Jak jsem vás již informoval v minulém čísle BO, dne 

7. 10. 2023 jsme se s dětmi účastnili „branného“ zá-
vodu, který se letos konal v sousední Dolní Čermné.  

Počasí nám vyšlo opět jako vloni u nás v Bystřeci 
velmi dobře a mohli jsme se naplno věnovat průběhu 
závodu.  

Letos jsme se závodů zúčastnili s přípravkou, mlad-
šími a staršími žáky a jednou dorostenkou.
A jak jsme se umístili?
Přípravka 2. místo z celkových 6 družstev
Mladší žáci  19., 34. a 44. místo z celkových 44 družstev
Starší žáci 7. a 19. místo z celkových 35 družstev
Dorostenka  7. místo ze 7 jednotlivkyň.

Za přípravku nastoupily děti ze školky a já, jako je-
jich doprovod, trať jsme měli stejnou jako mladší žáci 
a i podle výsledků se s tímto závodem děti vypořá-
daly skvěle a já jsem doběhl s nimi, takže jsem byl 
spokojený.

Všem dětem a mládeži děkuji za reprezentaci na-
šeho sboru a obce. 

Nyní v zimě se s dětmi opět připravujeme v tělo-
cvičně na jarní soutěže, pracujeme na posílení těla, 
na rychlosti a rychlých změnách orientace, což je po-
třebné v jednotlivých disciplínách hry Plamen. 

Během zimy se také zúčastníme výtvarné soutěže 
„požární ochrana očima dětí“ a s některými žáky se 
připravujeme na plnění odznaků odbornosti.

Protože se opět blíží Vánoce a konec roku, přeji 
vám všem klidné a pohodové Vánoce, hodně zdra-
ví štěstí a úsměvů do roku 2024 a našemu kolektivu 
přeji také sportovní úspěchy a ať se nám i vám vyhý-
bají zranění a nemoci.   

Za vedoucí mládeže SDH Bystřec
Vašek Matějka.

HASIČSKÝ VÝLET
V sobotu 25. listopadu se část našich členů s ně-

kolika místními občany zúčastnili hasičského výletu. 

Tentokrát jsme na-
vštívili DOV Dolní 
Vítkovice – Ostra-
va, výrobnu Mar-
lenky a pivovar 
Koníček. Za sebe 
můžu říct, že se 
celý den vydařil  
a doufám, že i 
všem zúčastněným 
se výlet líbil. Pokud 
se nám v příštím 
roce opět podaří 
nějaký výlet uspo-
řádat, budeme rádi 
za vaši účast.

za SDH Linda Marešová

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ

 
Příjemné prožití vánočních svátků, 

hodně štěstí a pohody
v novém roce přeje

sbor dobrovolných hasičů Bystřec

Obec Bystřec bude 11. 5. 2024 pořádat  
již 2. ročník řemeslné soboty.

Pokud byste měli chuť se pochlubit vašimi  
pracemi (výrobky) a chtěli ostatním ukázat svoji 

práci, kontaktujte nás na tel.: 739 676 659.  
Budeme rádi za co nejvíce řemesel z naší obce.

          

 

 

 

 

 

Obec Bystřec bude 11.5.2024 pořádat již 2. ročník řemeslné soboty. 
Pokud by jste měli chuť se pochlubit vašimi pracemi (výrobky) a chtěli ostatním ukázat 
svoji práci kontaktujte nás na tel.: 739 676 659. Budeme rádi za co nejvíce řemesel 
z naší obce. 
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líbila. Poté si pod vedením Tomáše Vaníčka, vedou-
cího kroužku, vyzkoušeli výřad zvěře a Jan Kubín ml. 
dětem zatroubil dle mysliveckých tradic. Také jsme  
v lese stavěli domečky pro ježky. Děti si z listů, které 
samy nasbíraly, vytvořily postavičky. Se sněhem jsme 

objevovaly stopy zvěře a také jsme se 
zaměřili na péči o ptáčky v zimním ob-
dobí, každé dítě si vyrobilo krmítko pro 
ptáčky.

Děti jsou velmi kreativní, baví je vypl-
ňování pracovních listů, kreslení a pečli-
vě naslouchají, když se hovoří o novém 
tématu (např. tradice na honu, myslivec-
ká zařízení, ptactvo, atd.).

Velké poděkování za to, jak krou-
žek funguje, patří všem dětem, které 
se kroužku účastní, vedoucím kroužku  
a také MS Bystřec, díky kterému mají 
děti hezké zázemí v Myslivecké chatě. 

Pavel Mrázek

MYSLIVECKÝ KROUŽEK BYSTŘEČTÍ PYŽAMÁCI
Nově založený myslivecký kroužek ,,Bystřečtí pyža-

máci“, pod vedením Pavla Mrázka, se otevřel pro děti, 
které mají zájem o přírodu i myslivost samotnou. Hlav-
ní náplní kroužku je seznámení dětí s myslivostí, která 
je nedílnou součástí české tradice a kultury. Děti se učí 
o zvěři v našich lesích a jak o ni pečovat i jaké jsou zá-
sady chování v lese. Kroužek navštěvuje 16 dětí.

S dětmi se snažíme trávit hodně času venku, kde 
objevujeme přírodu.V rámci kroužku děti pečují o kr-
melec u Myslivecké chaty. Učí se, co do krmelce patří, 
jak se o něj starat (s ohledem na roční období) a teď 
v zimě přikrmují zvěř. 

V měsíci září a říjnu jsme se učili o listnatých stro-
mech, poznávali jsme stromy a jejich plody v našem 
blízkém okolí. Děti se učili o obilninách, kterými se 
přikrmuje. V listopadu jsme hovořili o honech, děti si 
vyzkoušeli naháňku divoké zvěře, která se jim velmi 
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Redakce neodpovídá za názory, mluvnické a stylistické chyby přispěvovatelů a nebude zveřejňovat spory občanů. 
Bystřecké okénko vydává Obecní úřad Bystřec v nákladu 490 výtisků. Uzávěrka příštího čísla je 11. 3. 2024. 

Za příspěvky děkujeme.

TANEČNÍ PRO MANŽELSKÉ A PARTNERSKÉ PÁRY

Plán na nedělní večery byl jasný – taneční! Na své 
si přišli jak úplní začátečníci, tak i ti, kteří toužili po 
pokročilejších kreacích. Nechyběl waltz, latinskoame-
rické tance ani tradiční česká polka. Několik párů to 
mělo v průběhu lekcí chuť vzdát, ale i oni nakonec 
tančení propadli a našli společný krok. Není to jenom 
o snaze nepošlapat partnerovi/ce nohy, ale naladit se 
tkz. na stejnou vlnu a důvěřovat si. Pro jednou nechat 
pány, aby nás vedli. 

Děkujeme Hostinci U Špičáků za opětovné uspořá-
dání této akce a velké poděkování patří paní mistrové 

Haně Michaličkové za její elán a především čas, kte-
rý nám ve svých letech věnuje. Alespoň na letošních 
plesech si budou pánové určitě pamatovat na správ-
né držení svého levého loktu či chytlavou pomůcku – 
á dva, tři cha-cha, pozor děvče podtočíme. Příští rok 
si to rádi opět zopakujeme. 

Je škoda, nejít na bál, nebo celý večer na plesech 
prosedět u stolu z důvodu, že neumím tančit. Pojďte 
to změnit a přidejte se za rok mezi nás! Jak by řekl 
Barney Stinson: „Nahoď oblek!“

Daniela Berková

KLUB DŮCHODCŮ

Po dvouměsíčních prázdninách se od září opět 
scházíme v klubovně budovy „hasičárna“. Mezi se-
bou se všichni dobře známe, a tak se tam vytváří 
téměř rodinné ovzduší. Většinou někdo z nás slaví 
narozeniny nebo svátek, nebo mu přibylo další vnou-
čátko či pravnoučátko, a to je ten nejlepší důvod  
k projevení radosti, kdy si zazpíváme. 

V sobotu 21.10. jsme navštívili středověkou tvrz 
Orlice, která se nachází na okraji města Letohradu. 

Zajímavé je především neporušené sklepení z doby 
vzniku tvrze a nově objevené zdivo původní přízem-
ní části. Pod současnou podlahou se skrývá původní 
hradební zeď tvrze z konce 13. století o šířce 2,1 m 
a byl také objeven 400 let utajený středověký sklep. 
Průvodkyně nás provedla historickými místnostmi se 
sbírkami zbraní, loveckých trofejí, cínového nádobí  
a historickou kuchyní.  

Po prohlídce jsme si zajeli do restaurace u nádraží 
na dobrý oběd. Byl to pěkný výlet.

Marie Tejklová


